



Printemps / Spring 2023

**District 25**

**Nominations are open  
for all Executive Positions**

**President**

**Vice President**

**Treasurer**

**Secretary.**

**Voir / See p. 4**

Conseil d'administration du  
District 25 Executive

President/Présidente  
Delores Bidy 613-360-3019  
president25@districts.rtoero.ca

First Vice-President/1<sup>er</sup> vice-président  
George Heughan 613-330-1619  
VP25RTOERO@outlook.com

Treasurer/Trésorier

Secretary/Secrétaire

Political Action/Action politique  
Gerry Morrell 613-263-2657  
gmmorrell@cogeco.ca

Benefits/Avantages sociaux  
Jim Shaw 613-989-5240  
louise.shaw68@gmail.com

Representatives/Représentants  
Stormont/Cornwall:  
George Heughan 613 330 1619  
Dundas:

Gerry Morrell 613-263-2657  
Jim Shaw 613-989-5240  
Glengarry:

Delores Bidy 613-360-3019

Member Services/  
Services aux membres  
[VP25RTOERO@outlook.com](mailto:VP25RTOERO@outlook.com)  
Newsletter Editor/  
Éditeur de l'infolettre

Joignez-vous à nous sur Facebook\Join us on Facebook:

[RTOERODistrict25](https://www.facebook.com/RTOERODistrict25)

Website / Site Web:

<https://district25.rtoero.ca/>



President's Message

Message de la présidente

Hello, Everyone,

I hope that you are getting ready to welcome Spring! Although winter has been overall warmer than usual, I am still hoping for an early Spring. Our Upcoming Election will take place at our next District 25 Annual Meeting at the Lancaster Legion on May 10, 2023 at 10:30 AM. NOMINATIONS are OPEN for ALL EXECUTIVE POSITIONS.

I will be stepping down and not running for re-election as President. As of June 1, 2023, I will become Past President of District 25.

As your President for the last several years, I did my best to follow the footsteps of previous presidents and appreciated their support and guidance. Then Covid arrived, and everything changed. Meetings could no longer be in-person, and many of us did not have all the computer skills necessary for the new changes. We also had the problem of losing many of our executive members. Most of them had already volunteered for close to 20 years, so it was not unexpected. RTOERO did their best to provide zoom meetings and webinars to assist us in this challenging journey. The remaining executive members pulled together, and luckily, a few new executive members came on board. We still need more executive members, but we have survived! I want to thank all past and present executive members, for your teamwork.

I want to especially thank George Heughan, our VP, Newsletter Editor, Webmaster, and Treasurer for moving to SD & G, and for being instrumental in keeping District 25 afloat. I wish District 25 all the best in all future endeavours!

Lancaster May Luncheon / Dîner

Voir / See page 2

Bonjour à tous!

Quelle joie de savoir que le printemps est à nos portes! Bien que l'hiver ait été plus clément que d'habitude, je continue à espérer que le printemps arrive tôt. Nos prochaines élections auront lieu lors de la prochaine assemblée annuelle du District 25 qui se tiendra à la Légion de Lancaster à 10 h 30, le 10 mai 2023. Les mises en candidature sont acceptées pour tous les postes de direction.

Je quitterai mes fonctions et ne me présenterai pas à la réélection au poste de présidente. À compter du 1er juin 2023, je deviendrai présidente sortante du District 25.

En qualité de présidente au cours des dernières années, j'ai fait de mon mieux pour emboîter le pas aux présidents précédents, et j'ai tiré profit de leur soutien et de leurs conseils. Puis, la COVID est apparue et tout a bousculé. Les réunions ne pouvaient plus se faire en personne, et beaucoup d'entre nous n'avaient pas toutes les compétences informatiques nécessaires pour affronter les nouvelles réalités. Nous avons également dû composer avec le départ de plusieurs membres de la direction. La plupart d'entre eux effectuaient du bénévolat depuis près de 20 ans déjà; leur départ n'était donc pas inattendu. La RTOERO a fait de son mieux pour tenir des réunions et des webinaires au moyen de Zoom afin de nous aider à relever les défis. Les membres de la direction qui sont demeurés en poste se sont serré les coudes et, heureusement, quelques nouveaux joueurs se sont joints à l'équipe. Nous avons toujours besoin d'autres membres de la direction, mais nous avons néanmoins su maintenir le cap!

Je tiens à remercier tous les membres de la direction, anciens et actuels, pour leur travail d'équipe. Je tiens à remercier tout particulièrement George Heughan, vice-président, rédacteur en chef de l'infolettre, webmestre et trésorier, qui s'est joint à Stormont, Dundas et Glengarry et qui a contribué à maintenir le District 25 à flot.

Je souhaite au District 25 tout le succès possible dans toutes ses activités futures!

### Welcome new members

#### Bienvenue aux nouveaux membres

Anne-Marie Bulbeck  
Nancy McCaslin-Barkley  
John Cameron



### In memoriam / À la douce mémoire de



Lise Charboneau  
Claude Courville  
Colleen Kennedy  
Thérèse Levère  
Edith McPhail  
Perry Stacey  
Thomas Swift  
Leslie Wert

**To ensure proper and accurate communications with RTOERO and Johnson Insurance, you must keep your contact details current with Membership Services at 1 800 361 9888.**

**Pour que les communications avec la RTOERO et Johnson Insurance soient appropriées et exactes, veuillez tenir vos coordonnées à jour auprès des Services aux membres en composant le 1 800 361 9888.**

### Spring Luncheon: Book now!

The Spring Luncheon is set for Wednesday May 10 2023 at 10:30am at the **Lancaster Legion**. We will begin with a Social Time, have a brief Business Meeting and then enjoy lunch and entertainment. Please be sure to book your place as soon as possible. You can do this two ways. One is to buy your tickets online by going to [RTOERO District payment Form](#) at the bottom of our Website page, or by sending your cheque for \$10, made out to RTOERO District 25, to our acting treasurer, George Heughan at 17956 Island Road, Martintown ON K0C 1S0. The cost is \$10 for RTOERO members. Selection of our new Executive Officers will be the focus of this meeting. After lunch, once again we will be entertained by the Caddells on guitar and piano. Door prizes and awards will also be distributed. We are looking forward to seeing you soon.

Your District 25 Executive.

### Déjeuner-causerie du printemps : réservez la date!

Le déjeuner-causerie du printemps se tiendra le mercredi 10 mai 2023, à 10 h 30. Au programme figure une période de convivialité, une courte réunion de travail, puis un diner et des activités de divertissement. Réservez votre place dans les meilleurs délais. Coût \$10. Pour ce faire, vous pouvez acheter votre billet en ligne en remplissant le [formulaire de paiement du District 25](#) qui figure au bas de notre site Web ou en faisant parvenir un chèque au nom de District 25 de la RTOERO à notre trésorier actuel, George Heughan, au 17956, chemin Island, à Martintown ON K0C 1S0. La nomination des nouveaux membres de la direction constituera le point central de cette réunion. Après le repas, nous serons encore une fois divertis par les Caddells à la guitare et au piano. Il y aura également une cérémonie de remise de prix de présence et de récompenses. Nous nous réjouissons à l'idée de vous voir bientôt.

Votre équipe de direction du District 25.

Coffee 2 Schools

Café 0 écoles



Votre école pourrait être la prochaine!

[Contactez nous.](#)

Your school could be next. [Contact us.](#)

We have begun a campaign to offer coffee to our colleagues still working in schools. We provide coffee, treats and newsletters and invite school staff to have a brief chat to answer any questions about who we are and why we are there. In an effort to reach out to pre-retired new members, we hope to encourage prospective members to consider the additional benefits of joining RTOERO before retirement to aid with their pre-planning and transition.

Nous avons lancé une campagne visant à offrir du café à nos collègues qui continuent de travailler dans les écoles. Nous fournissons du café, des gâteries et des infolettres, et invitons le personnel scolaire à tenir une brève conversation afin de répondre à toute question sur qui nous sommes et pourquoi nous sommes là. Afin d'atteindre les nouveaux membres préretraités, nous espérons encourager les membres potentiels à envisager les avantages complémentaires que présente la possibilité de joindre la RTOERO avant la retraite en vue de faciliter la planification préalable et la transition.



## RTOERO Community Grant

As you will recall, last fall we announced that District 25 had been awarded a Community Grant of \$4000 to put towards a special program being offered by the local ACFO-SDG, or francophone non-profit organisation. Through their LOL-mort de rire senior, they are offering seniors in our region, the opportunity to learn how to create a stand-up comedy routine and then present it at a gala later this year. Please consider joining this vibrant group.

### Subvention communautaire de la RTOERO

Vous vous souviendrez qu'à l'automne dernier, nous avons annoncé que le District 25 avait reçu une subvention communautaire de 4 000 \$ destinée à un programme particulier offert par l'ACFO-SDG, à savoir une organisation francophone sans but lucratif. Dans le cadre de son programme LOL-mort de rire pour personnes âgées, l'ACFO-SDG offre aux personnes âgées de notre région la possibilité d'apprendre à créer un numéro de comédie et de le présenter lors d'un gala plus tard dans l'année. Pensez à vous joindre à ce groupe dynamique.



<https://www.concours-lol.ca/concours-lol-mortderire->

## Brand positioning – compared to the competition

We have a unique mandate



## Élections des membres de la direction

Il est de nouveau temps de nommer des membres aux postes de président, vice-président, trésorier et secrétaire. Ces postes sont occupés par des membres de la RTOERO du District 25. Si vous connaissez quelqu'un qui, selon vous, ferait un excellent membre de la direction, veuillez faire parvenir votre proposition de nomination à notre présidente sortante, [Delores Biddy](#), qui est chargée des élections qui auront lieu en mai lors de notre assemblée annuelle du printemps. **La date limite pour les mises en candidature est le 30 avril 2023.**

## Executive Elections

It is time once again to nominate members to the roles of President, Vice-President, Treasurer and Secretary. These are positions filled by RTOERO members of District 25. If you know of someone whom you feel would make an excellent member of the executive, please forward your nomination suggestion to our out-going president [Delores Biddy](#) who is in charge of elections at our spring Annual Meeting in May. **The deadline for nominations is April 30, 2023.**

# RTOERO District 25 Stormont Dundas Glengarry 2023 Budget vs. 2022 Actuals

January - December 2023

	Total		
	2022 - Actuals	2023 Proposed Budget	Change
<b>Income</b>			
400 Grant - Annual	\$15,500.00	\$16,500.00	\$1,000.00
410 Grant - Bilingual	\$1,115.88	\$1,200.00	\$84.12
450 Social Events	\$3,600.00	\$1,000.00	-\$2,600.00
480 Interest on Bank Bal & Invest's Reserves	\$0.00	\$0.00	\$0.00
	\$18,000.00	\$22,955.00	\$4,955.00
<b>Total Income</b>	<b>\$38,215.88</b>	<b>\$41,655.00</b>	<b>\$3,439.12</b>
<b>Gross Profit</b>	<b>\$38,215.88</b>	<b>\$41,655.00</b>	<b>\$3,439.12</b>
<b>Expenses</b>			
500 District Executive			\$0.00
503 DE office expenses	\$0.00	\$1,000.00	\$1,000.00
504 Transportation	\$152.70	\$1,000.00	\$847.30
<b>Total 500 District Executive</b>	<b>\$152.70</b>	<b>\$2,000.00</b>	<b>\$1,847.30</b>
550 Communications/Social Media			\$0.00
551 Newsletter	\$3,500.00	\$4,000.00	\$500.00
<b>Total 550 Communications/Social Media</b>	<b>\$3,500.00</b>	<b>\$4,000.00</b>	<b>\$500.00</b>
600 Member Services			\$0.00
601 Goodwill	\$100.00	\$250.00	\$150.00
603 Recruitment	\$250.00	\$5,000.00	\$4,750.00
604 Meetings/luncheons	\$3,740.00	\$8,500.00	\$4,760.00
<b>Total 600 Member Services</b>	<b>\$4,090.00</b>	<b>\$13,750.00</b>	<b>\$9,660.00</b>
800 Office expenses			
801 Stationery and Printing	\$120.17	\$250.00	\$129.83
802 Shipping, Delivery	\$120.00	\$500.00	\$380.00
805 Other	\$1,903.42	\$4,000.00	\$2,096.58
<b>Total 800 Office expenses</b>	<b>\$2,143.59</b>	<b>\$4,750.00</b>	<b>\$2,606.41</b>
850 Bilingual Services	\$1,115.00	\$1,200.00	\$85.00
860 Donations	\$300.00	\$2,000.00	\$1,700.00
<b>Total Expenses</b>	<b>\$11,301.29</b>	<b>\$27,700.00</b>	<b>\$16,398.71</b>
<b>Net Operating Income</b>	<b>\$26,914.59</b>	<b>\$13,955.00</b>	<b>-\$12,959.59</b>
<b>Reserve Reduction</b>	<b>\$26,914.59</b>	<b>\$13,955.00</b>	<b>-\$12,959.59</b>

Notes:

1. As per CRA rules, as a non-profit organisation we have been mandated to reduce our Reserve Funds to below \$8000 by the beginning of 2025. This means we must run a deficit budget for the next two years. To do this, we are going to significantly increase luncheon subsidies and introduce recruitment activities such as Coffee to Schools and other Social Activities for working teachers to encourage them to join RTO.
  2. District 25 will pay for our new Executive and Committee Chairperson members to attend workshops and meetings in Toronto, in addition to the regular number of people that RTOERO National will pay for.
  3. New Executive Members will be equipped with Computers in order to perform their duties.
1. En conformité avec les règlements de l'ARC, en tant qu'organisation sans but non lucratif, nous avons été mandatés de réduire nos fonds de réserve à moins de 8 000 \$ d'ici le début de 2025. Cela signifie que nous devons gérer un budget déficitaire au cours des deux prochaines années. Pour ce faire, nous allons augmenter de manière significative les subventions pour les diners et instaurer des activités de recrutement, comme le café dans les écoles et d'autres activités sociales pour les enseignants actifs, afin de les encourager à se joindre à la RTOERO.
  2. Le District 25 paiera pour que les nouveaux membres de la direction et les présidents des comités assistent aux ateliers et aux réunions à Toronto, en plus du nombre habituel de personnes pour lesquelles le bureau national de la RTOERO assumera les coûts.
  3. Les nouveaux membres de la direction disposeront d'ordinateurs afin d'accomplir leurs tâches.

## **Want to influence? Here are some tips to increase your chances of being heard**

Whether you're delegating at a city council or a school board or simply engaging in a debate around the dinner table, there are some evidence-informed ways to help you get your points across.

### **Find points of common ground**

Before entering a situation where you know there will be an opposing view, spend some time considering what the opposing points and perspectives will be. Consider where you have common ground. If making a presentation, you can start by emphasizing common ground.

### **Be respectful**

Be careful not to attack the person but focus on the task or challenge. Task conflict can be helpful because it'll surface various points of view. Listen closely; there may be times you can agree—and agreeing with an argument can disarm the other side. If you can listen with an open mind, you can stay humble and hopefully help move everyone closer to a good solution.

### **Focus on a small number of critical points**

More is not better. Pick a few solid arguments and focus on those. You can water down your best points when you start to layer on additional ideas that aren't as strong.

### **Stay curious**

Staying open and curious can help you respond in situations of disagreement. Think like a scientist. Use questions when you respond. Be willing to search for more information and find ways to leave both sides better off.

### **Back up key points with facts and stories**

Do your preparation work so that you have the research and facts to back up the key arguments you're making. Gather stories that you can offer as illustrations of the points you're making. Stories are memorable.

These tips are adapted from the book *Think Again* by organizational psychologist Adam Grant.

## **Vous voulez influencer les gens? Voici quelques conseils pour augmenter vos chances de vous faire entendre**

Que vous fassiez une présentation à un conseil municipal ou à un conseil scolaire, ou que vous vous engagiez simplement dans un débat à l'heure du repas, il existe des moyens éprouvés de faire valoir vos points.

### **Trouver des terrains d'entente**

Avant d'en arriver à un point de divergence, demandez-vous quels seront les points de vue et les perspectives contraires. Réfléchissez à ce que vous avez en commun. Si vous faites une présentation, vous pouvez commencer par mettre l'accent sur les points communs.

### **Être respectueux**

Faites attention de ne pas attaquer la personne, mais concentrez-vous plutôt sur la tâche ou le défi qui vous attend. Les conflits de tâches peuvent être utiles parce qu'ils mettent à jour différents points de vue. Écoutez attentivement; il peut arriver que vous soyez d'accord, et être en accord avec un argument de l'autre personne peut jouer en votre faveur. Si vous faites preuve d'ouverture d'esprit, vous pourrez démontrer de l'humilité et espérer que tous en arrivent à une solution acceptable.

### **Se concentrer sur quelques points essentiels**

Plus n'est pas nécessairement synonyme de mieux. Choisissez quelques arguments valables et concentrez-vous sur ceux-ci. Si vous commencez à présenter des idées moins valables, vous risquez de nuire à vos meilleurs arguments.

### **Rester curieux**

Faire preuve d'ouverture d'esprit et de curiosité peut vous aider à réagir en cas de désaccord. Pensez de façon scientifique. Posez des questions lorsque vous répondez. Soyez prêt à chercher plus d'information et à trouver des façons d'améliorer la situation à l'avantage des deux parties.

### **Appuyer les points essentiels avec des faits et des témoignages**

Faites votre travail de préparation afin de disposer des recherches et des faits requis pour étayer les principaux arguments que vous présentez. Rassemblez des témoignages à présenter pour illustrer vos arguments. Les gens se souviennent des témoignages.

Ces conseils sont adaptés du livre *Think Again* d'Adam Grant, psychologue organisationnel.

## New retirement planning resource bundle to share with friends

RTOERO's ultimate retirement planning resource bundle is now available and ready for you to share with your friends. Find it here: [rtoero.ca/retirement-bundle](https://rtoero.ca/retirement-bundle).

The bundle was developed in response to feedback from education workers that they want help with practical to-do tasks for retirement.

One of the most common ways new members hear about RTOERO is through a friend or colleague. This speaks to the spirit of RTOERO and its deep roots as a non-profit for education retirees. We want to be there for others.

Be sure to share the bundle with education workers in your life who are starting to think about retirement—it could save them time and reduce stress.



## Nouvelle trousse de ressources de planification de la retraite à partager avec ses amis

La trousse de ressources de planification de la retraite optimale de RTOERO est maintenant disponible et prête à être partagée avec vos amis. Vous la trouverez à l'adresse : [rtoero.ca/fr/trousse-retraite](https://rtoero.ca/fr/trousse-retraite).

La trousse a été élaborée en réponse aux commentaires de professionnels de l'éducation qui voulaient de l'aide pour accomplir des tâches pratiques en vue de la retraite.

L'une des façons les plus courantes dont les nouveaux membres entendent parler de RTOERO est par l'intermédiaire d'un ami ou d'un collègue. Cela témoigne de l'esprit de RTOERO et de ses racines profondes en tant qu'organisme sans but lucratif pour les personnes retraitées du secteur de l'éducation. Nous voulons être là pour les autres.

Assurez-vous de partager la trousse avec les professionnels de l'éducation dans votre vie qui commencent à penser à la retraite – cela pourrait leur faire gagner du temps et réduire leur stress.

Comment appelle-t-on un alligator qui enquête?

Un investi-gator

What do you call an alligator that investigates crimes?

An investi-gator.

Pourquoi tant de poissons vivent-ils dans l'eau salée?

Parce que l'eau poivrée les ferait éternuer

Why do so many fish live in salt water?

Because peppered water would make them sneeze.

Que peut-on trouver dans la mer et la ciel?

Une étoile.

What can we find in both the sky and the sea?

Stars.

HaHaHa

Upcoming Events:

April—Sugar Shack Social. Watch Facebook and the website for the date and time and place. Maple season permitting

**May 10—Lancaster Luncheon and Voting for Executive**

June 8—Lost Villages Museum—visit, tour and picnic

Coffee and muffins to these schools (dates TBA.) If you wish to join us for one or more visits, please e-mail George Heughan for updates:

La Citadelle , St-Laurentl, L’Héritage.

Évènements à venir :

Avril – Activité sociale à la cabane à sucre. Surveillez Facebook et le site Web pour connaître la date et l’heure (pour autant que la saison des sucres le permette).

**10 mai – Déjeuner-causerie à Lancaster et vote pour les membres de la direction.**

8 juin – Lost Villages Museum (Musée des villages perdus) – visite, tournée et piquenique.

Café et muffins dans ces écoles (dates à déterminer.) Si vous souhaitez vous joindre à nous pour une ou plusieurs visites, veuillez envoyer un courriel à George Heughan pour obtenir des mises à jour :

La Citadelle , St-Laurent, L’Héritage.

